
A JATE kari 
ifjúsági parlamentjei 

(Folytatás a 3. oldalról) 
Több mint 300 diák és tonér 
részvétele jelezte, hogy nem for-
malitásról, hanem — jó leírni, 
nogy a/. utóbbi hónapokban már 
megszokottan — komoly érdek-
lődésről, vltakedvról van szó 
Szerencsére nem bizonyult szal-
malángnuk a „mozgalmas ta-
vasz"; a küldöttgyűlések. a 
KlSZ-kongresszus problémát to-
vább élnek é» űjak kerülnek 
megvitatásra. 

Bagl Ibolua lev«z*ttf elnök és 
Serfőző Lajos dékán megnyitó sza-
vai után a kari KISZ-titkár. Deák 
Лдпез emelt ki néhány problé-
n á t , amellyel érdemes lenne fog-
lalkozni. Az oktatás korszerűsí-
tésénél nagy súlvt kellene he-
lyezni az tnterdiszclpllnaritaíra, 
lehetőleg kerülni kéne az úi tár-
gyak bevezetését Fontos fel-
adat a módszertani kultúra nö-
velése is. A pályakezdők elhe-
lyezkedésénél nehézséget okoz. 
hogy pl. ц fordító-képzés szűk 
lehetőségeket tud csak biztosí-
tani a végzőknek. Történt utalás 
az ösztöndíj elosztási rendszer 
megváltoztatására, a változás 
szükségességére, az erre való 
igényre, de ezekre a kérdésekre 
a parlament Idő hiányában nem 
tért ki a hozzászólásokban. De-
ák Ágnes megemlített még a 
hallgatók—oktatók közötti kap-
csolat demokratizmusának szük-
ségességét és a hallgatói véle-
menyezés rendszeressé tételét 
javasolta. 

Ezután következett a mintegy 
70—80 hozzászólás. Csak a lé-
nyegesebb dolgokra kitérve, a 
hozzászólók nevének említése 
nélkül megpróbálnám felvázolni 
a fontosabb. többseget érintő 
kérdéseket. Sok szó esett az ide-
gen nyelvek oktatásának reform-
járól. „Önmagában, alapjaiban 
jó, időszerű a reform, d e . . é s 
jöttek a negatív tapasztalatok: 
az előkészítés-felkészítés a re-
formra hiányos; a jegyzetek, 
tankönyvek nincsenek (ha van-
nak. kis példányszámúak), a 
tananyag túl nehéz, nagy; a két 
nyelv szakosok problémái a re-
formmal tovább nőitek; a szóbe-
li alapvizsga nem megismételhe-
tő stb. slb. Gondot okoz a labo-
ratóriumok megtelelő kihaszná-
lásának elérése is. Ez a hozzá-
férhető anyagon (minőség, meny-
nyiség). de a tanár—diákok hoz-
cáállásán is múlik. 

A nyelvszakosoknál nagy 
problémát ielent a réstképzés 
(NDK-ba, Szovletunlóba törté-
nő féléves kiutazás). Több fel-
szólaló kérte, hogy kiutazás előtt 
ismertessék a vizsgakövetelmé-
nyeket, hagyjanak több Időt az 
elmulasztott vizsgák pótlására. 
A külföldi ösztöndíjak odaítélé-
séről. a lehetőségekről való elő-
zetes tájékoztatást is hiányolták. 
Az angol tanszék vezetőie és ta-
nárai (számomra úgy tűnt) meg-
nyugtató ígéreteket, válaszokat, 
adtak az elhangzott kérdésekre. 

A marxista tárgyak oktatásá-
ról , oktatóiról is sok szó esett. 
Kérték, hogv előzetes felmérés 
alapján lehessen választani. 
hogy a tudományos szocializ-
mus. pol. gazd. tanszék melyik 
oktatóinál tanuljanak a hallga-
tók; nagyobb legyen a spec. 
koll.-ok választéka. 

Nagyobb súlyt kellene helyez-
ni korunk problémáinak kriti-
kus vizsgálatára és a friss szak-
Irodalom beépítésére a tananyag-
ba. A tájékoztatás (MTI-anya-
gok, C-anyagok stb.) legyen 
jobb. elérhetőbb. Az igényesség, 
a belső demokrácia kiemelt je-
lentősége talán a marxista tác-

gyaknál a legfontosabb, ezen a 
téren is lenne még mit iavítani. 

Kérték, hogy az Egyetemi 
Könyvtár folyóiratolvasója dél-
előtt is legyen nyitva. Erre ha-
tározott ígéret hangzott el a 
könyvtár igazgatóiétól, úgyhogy 
a közeljövőben meg fog valósúl-
ni. a jogos igényt kielégítik. A 
tanszéki könyvtárakban nincs 
mindenütt olvasásra hely. és 
bölcsészkarról lévén szó. ez 
szintén sürgős megoldást köve-
tel. Jó lenne, mondta egy hoz-
zászóló, ha a szaktanár engedé-
lye elegendő lenne a könyvtér 
használatához (Pl. tudományos, 
szocializmus tanszék). 

Az V. éveseknek sok problé-
mát jelentett és Jelent a auakor-
ló tanítás. Különösen a rész-
képzésen fél évet külföldön töl-
tők vannak nehéz helyzetben, 
hiszen fél év alatt majdnem két-
szer annyi munka szakad ; á ' u k . 
mint a többiekre, Ezen feltét-
lenül változtatni kellene. Nem 
biztos, hogy csak objektív aka-
dályai vannak a módszertannal ' 
foglalkozókhoz intézett kérés 
megoldásának, ti., hogy mérjék 
fel előzetesen az igényeket, és 
ezek szerint próbálják meg a 
hallgatókat beosztani. Sok kér-
dés merült fel a februári há-
romhetes, szakközépiskolában 
eltöltendő tanítás t gyakorlattal 
kapcsolatosan is: minósítlk-e, ér-
tékelik-e. beszámít Iák-e az itt 
eltöltött órákat a hospitálási 
órák közé stb. 

Szó esett a pvakorló tanítás-
nak a saját megyében való le-
folytatásának lehetőségeiről is. 
Megnyugtatói, konkrét válasz 
nem hangzott el. a kérdések nvi-
tottak maradtak, megoldásra 
várnak. Ennek fontos oka lehet, 
hogy pl. a háromhetes tanítás 
kiserlet. előre nem látott gon-
doknál a folyamatos Intézés le-
hetséges csak. 

A diákigazolványról már je-
lentek meg írások a Sz. E-ben. 
lényeges újdonságot nem hallot-
tunk. Az őezi társadalmi mun-
káról éppen ebben a lapszám-
ban fognak megjelenni írások, 
így erre sem térek ki. 

Sajnos. a fontos kérdések 
melleit a lényegtelen, egy szóval 
megválaszolható kérdések túlíd-
aosan nagy szamban fordultak 
elő. A* olyan részletproblémák-
ra való kitérések, amelyek nem 
tartoztak a diákparlament elé. 
elvették a teret sok részletes, 
érdemi tárgyalást kívánó dolog 
elöl Az elóre meg nem fogal-
mazott, át nem gondolt hozzá-
szólásom miatt gyakran hallhat-
tunk ismétléseket; néha panasz-
napnak tűnt a pariament — ami 
nem baj, csak akkor, ha már 
egyéni vagv éppen kisebb cso-
portok érdekében szólaltak fel. 
Nem tudni, mi lehetett az oka. 
hogy a kezdeti 300 érdeklődő 
70—80-ra csappant a parlament 
5. órájára. Azt hiszem — saj-
nos — nemcsak a halaszthatat-
lan ügyek miatt mentek el. 

A szétszórtság, egyes kérdé-
sek túlbeszélése (persze szeren-
csére nemcsak ez!) — azt ered-
ményezte, hogy az új ösxtöndij-
elosztási rendszerről nem esett 
szó. Ezt, és az egyetemi parla-
ment kyldötteinek megválasztá-
sát egy következő, fcét hét múl-
va tartandó „potparlament" fog-
ta elvégezni. Az erről írott be-
számolóban lesz szó arról is. 
hogy milyen kérdéseket lavasol 
a BTK Ifjúsági parlamentje az 
egyetemi, országos szintű fóru-
mokra. 

MÓROCZ KAROLY 

A JATE-klub ajánlata 
November 10. 20 óra: Szexoló-

giai kör: (a/, elmaradt előadás 
pótlása) A nö és férfi szexuali-
tása 

Novemberi 11. 20 óra 30: Em-
berek és farkasok (olasz film) 

November 12. 19 ora: Szo-
ciológia kör — ea.: dr. Simon 
Attila szociológus 

20 óra: az liast együttes kon-
certje 

November 13. 19 óra: Horváth 
— dtsco 

November 14. 20 óra. XX. 
század I—II. rész (Bertolucci 
filmje) 

November 15. 21 óra: a Sze-
gedi Egyetemi Színpad bemu-
tatója: lonescu: Születésnap. 
Kopasz énekesnő 

November 16. 20 óra: Zsongás 
— jelentkezik a „Bölcsész" 
műhely 

November 17. 19 óra: „Csll-
lagforgó" — Vitai András szín-
művész előadóestje 

20 óra: Gyöprugi — Táncház 
November IS. 19 óra: Pszicho-

lógiai kör — ea.: dr. Gerevlch 
József pszichiáter (Az aluljárók 
ideológiája) 

20 óra 30: Manhattan — 
Woody Allén amerikai fi lmje 

November 19. 20 óra: „A Szo-
lidaritás és a lengyel társada-
lom — Alaksza Tamás előadása 

November 21. 19 óra: „Vérbí-
ró" — Szendró Iván színművész 
monodrámája 

20 óra: XX. század III—IV. 
rész (Bertolucci filmje) 

November 22. 21 óra: a Sze-
gedi Egyetemi Színpad előadása: 
'onescu: Kopasz énekesnq 

A nemzetek önrendelkezési joga 
(Lenin vitája Buharinnal) 

A vita anyaga. Lenin értékelé-
sében a bolsevik párt VIII. kong-
resszusán — 1919. március 18-23 
között tartották — elmondott be-
szédéből ismeretes. Lenin a már-
cius 19-én elhangzott felszólalá-
sában Buharint gazdaságpolitikai 
és a nemzeti kérdésről kifejtett 
nézetet miatt bírálja. A polemi-
zálást Buharin korábbi felszóla-
lása váltotta ki. az alábbiakban 
a lenini koncepciót, vázolom fel.1 

Buharin első tétele az önren-
delkezési kérdésben röviden ígv 
foglalható össze: „A nemzetek 
önrendelkezési jogát nem szabad 
elismerni, mivel a nemzet, a bur-
zsoázia és a proletariátus együtt-
véve. S akkor még mi, proletá-
rok. ismerjük el holmi megvetés-
re méltó burzsoázia önrendelke-
zési jogát." Buharin itt a nem-
zetben végbemenő differenciáló-
dási folyamatra, a proletariátus-
nak a burzsoáziától való elkülö-
nülésére gondol, és az önrendel-
kezés Ilyen megadását a burzsoá-
ziának tett engedménynek fogja 
fel. Válaszában Lenin a Német-
országban jelenlévő differenciá-
lódásra hivatkozva így beszél: 
„Sok tekintetben elmarad Ame-
rika mögött a technika és a ter-
melés terén, politikai téren, de a 
finánckapitalizmus szervezettsége 
szempontjából a monopolkapitaliz-
musnak állammonooolista kapi-
talizmussá változása szempontjá-
ból Németország felülmúlta Ame-
rikát.5 Azt lehetne gondolni, hogv 
ez az ország mintakép. Es mi 
megy ott végbe? Elkülönülte a 
német proletariátus a burzsoáziá-
tól? Nem! Hiszen csak néhány 
nagy városból jelentették, hogv 
ott a munkások többsége a 
scheidemannlsták1 ellen van." — 
Az idézet is bizonvítja. hogv a 
még fejlett kapitalista Németor-
szágban sem lehet fejlődési sza-
kaszokat átugrani, nemhogy egy 
fejletlenebb országban. 

Buharin másik egyben a leglé-
nyegesebb tézise ebben a feladat-
körben: „En csak a dolgozó osz-
tályok önrendelkezési jogát aka-
rom elismerni." A nemzet fejlő-
dését. differenciálódását a (bur-
zsoá elemektől) nem lehet hetek, 
hónapok alatt elérni erre hosz-
szabb időre van szükség, de Buha-
rin türelmetlen s nem akar várni. 
„Amikor mi magunk megdöntöt-
tük a burzsoáziát, kikiáltottuk a 
szovjethatalmat és a proletariá-
tus diktatúráját, ugyan miért kel-
lene nekünk így eljárnunk." Tud-
niillik, hogy az önrendelkezést 
nemzeti keretben adjuk meg. 

Ellenérvként Lenin egy gya-
korlati példát hoz fel, amelynek 
főszereplője volt: a Szmolníjban 
fogadta a finn burzsoázia képvi-
selőjét és biztosította a finnek 
önrendelkezését. Erre a lépésre 

azért volt szükség, mert akkori-
ban . . . . . az a burzsoázia azzal a 
mesével csapta be a népet, a 
dolgozó tömegeket, hogy a musz-
kák soviniszták, a nagyoroszok 
meg akarják fojtani a finneket." 

Témánk szempontjából nagv 
jelentőségűek azok a gondolatok 
amelyeket Lenin Lengyelország 
és Oroszország viszonyáról mond 
1919 márciusában, s ezzel a bu-
harini elmélet eredményességét 
cáfolja: „ . . . m o s t az a helyzet, 
hogy a mi munkásainknál hala-
dóbb és műveltebb lengyel mun-
kások többsége a szoclálhonvéde-
lem. a saociálpatrlotizmu* állás-
pontján van. Várni kell. Itt nem 
beszélhetünk a dolgozó tömegek 
önrendelkezéséről . . . A lengyel 
proletármozgalom ugyanazon az 
úton halad, mint a miénk, halad 
a proletáriátus diktatúrája felé. 
csakhogy nem úgv. mint Orosz-
országban. És a munkásokat ott 
azzal rémítgetik, hogv a musz-
kák. a nagyoroszok, akik a len-
gyeleket mindig elnyomták, a 
kommunizmus cégére alatt a ma-
guk nagy orosz sovinizmusát 
akar ják bevinni Lengyelországba. 
A kommunizmust nem erőszakos 
úton vezetik be . . . Kiváltképp 
óvatosnak kell lennünk a külön-
böző nemzetek iránvába. mert 
nincs rosszabb, mint valamely 
nemzet bizalmatlansága."8 

Befejezésül a lenini törekvéi 
összegzését és helyességét fogai, 
máznám meg (amelyre az elő. 
ző cikkekben is utaltam már). 
Minden nemzetnek mea kell kap-
nia az önrendelkezési iogot és *z 
elősegíti « dolgozók önrendelke-
zését Ez a megállapítás a hely-
zet pillanatnyi megítélését tük-
rözi, a liberalizmus pedig minden 
nemzet dolgozóosztálya előtt meg-
nyitja az utat az önrendelkezés 
megvalósulásának iránvába/ 

(Folytatjuk) 
Jegyzetek: 
1. Lenin Összes Művei. 38. kö-

tete alapján. 
2. Ti az Egyesült Államokat. 
3. Scheidemann. Philip (1865— 

1939) — a német szociáldemokrá-
cia szélsőjobboldali, opportunista 
szárnyának egyik vezetőie 

4. Ien in Összes művei. 38. kő-
tet 152. old. 

5. I#enin összes Művei. 38. kö-
tet 155—156. old. 

VINNAI GYÖZÖ 

Helyreigazítás 
Az előző cikkben sajnálatos saj-

tóhiba következtében Pjatakov 
nevét többször is helvtelenül kö-
zöltük. Ezért a szerző és olvasó-
ink szíves elnézését kériük. (A 
szerk.) 

JATE KISZ EB-ülés 
A József Attila Tudományegye-

tem KISZ-bizottsága Egyetemi 
Bizottsági ülést tartott október 
27-én. melven az EB-tagokon kí-
vül részt vett Vastag Györgyi, a 
Szeged városi KISZ-bizottság tit-
kára. dr. Rákos István. Tóthné 
dr. Fábián Eszter, dr. Égető Eme. 
se. valamint a JATE kollégiumok 
titkárai, a kan kiadvánuok és a 
Szegedi Egyetem képviselői. 

Első napirendi pontjaként 
az EB. a kollégiumi munka hely-
zetét tárgyalta meg. melvnek 
előadója Kozma József, az EB 
szervező titkára volt. Az anvag 
tárgyalása során — többek kö 
zött — szó esett a kollégiumi 
KISZ-vezetők és ar EB kapcsola-
táról, a kollégiumi szakkollégiu-
mok működtetéséről és a nevelő 
tanárok helyzetéről. Különösen 
sok szó esett az Eötvös kollégi 
umrol, illetve arról, hogv nem 
tölti be szerepét, s hogy nem 
tud la megteremteni azokat a le-
hetőségeket. melyek e. kollégiu-
mi életet vonzóvá tehetnék. A 
hozzászólók foglalkoztak a kol-
légiumok egymás közti kapcso-
lattartásának jelenlegi módiával 

is. A vitát követően Kozma Jó-
zsef ismertette a határozati ja-
vaslatokat, melyet az EB elfo-
gadott. 

Végezetül a JATE kari kiadvá. 
nyok és a Szegedi Egyetem eddi-
gi munkáját értékelte az EB. a 
Czupi Gyula és Korács Péter ál-
tal elkészített anyag alaplán. 
Sokoldalú vita után az EB úgy 
foglalt állást, hogv mind az EB, 
mind a kari KlSZ-vezetőségek 
támogatják a kari kiadványokat. 
azok megjelenését, s politikailag 
i-t vállalják értük a felelősséget. 
Fontos azonban — s ez a Szegedi 
Egyetemre is vonatkozik — hogv 
ne csak tájékoztasson, hanem az 

• agitációs és propaganda munka 
igazi eszköze legyén egv-egv ki-
advány. s hogy a hallgatók 
minél szélesebb • retegel szá-
mára vitafórum is. A kari ve. 
zetőség és az EB figyelemmel kí-
séri a lapokat, mint saját, mun-
kájának egvik fontos eszközét, 
mely alkalmas arra, hogy tömeg-
bázist teremtsen és Információt 
közvetítsen a hallgatók számára. 

A KISZ Egyetemi Bizottsága a 
javaslatokkal együtt elfogadta 
ezt az anyagot. 

A Tudományegyetemek KISZ-vezetőinek 
találkozója Budapesten (A gondolatjel-ból) 

Résztvevők: KLTE. JATE. EL-
TE (a szervező). Közgáz, a pécsi 
tudományegyetem, a Müv. Mi-
nisztérium. a KISZ KB EFO, a 
budapesti KISZ-bizottság képvi-
selője. A találkozó célia az volt. 
hogy a vitatott kérdésekben a 
tudomanyegyetemek egyeztetett 
véleménnyel tudjanak felkészül-
ni az aga^atl ifjúsági parlamen-
tekre. 

1. A marxizmus—leninizmus 
oktatásának néha HU kérdése; Vi-
taindítóként ismertetésre került 
egy szempontrendszer, amely a 
marxizmus—leninizmus oktatá-
sának hallgatói véleményezesére 
adnak módot. A vita során klde-
i ült. hogy a különböző intézmé-
nyekben más fajsúlyú problémát 
ielent e tárgy oktatása. Az el-
mondottak alapjun úgy tűnt. 
nogy a vidéki egyetemeken nem 
fogtak külön pontban tárgyalni 
az ifjúsági parlamenten, hanem 
csak az altalános képzeskorsze-
rűsites részeként. (Oka nem a 
probléma hiánya, hanem a meg-
felelő színvonalú elemzés hiá-
nya.) Pécsett egy Politika című 
tárgy bevezetését javasolják a 
nallgatók, amely nem politikai 
tájékoztató volna, hanem az ak-
tuális politikai események na-
ayobb igényű, elméleti össze-
függéseket magyaraZó tárgyald 
sa. A minisztérium megfelelő 
osztálya munkacsoportot hozott 
létre a marxizmus—leninizmus 
oktatás helyzetének fölmérésére. 
Nem a szokványos belső felmé-
résnek szánják ezt a vizsgálatot, 
hanem a marxizmus—lenlniz-
mus oktatásának a helyét kere-
sik a mai oktatási rendszerben 

A KISZ lehetősége abban van. 
hogy megfelelően egyeztetett és 
megalapozott veleménnyel has-
son az ú j koncepcióra. 

2. A tudományegyetemek táv-
lati fejlesztési koncepciója (EÖr-
s. Gyula ELTE rektor előadasa): 
Egykor volt pénz а fejlesztésre, 
de nem volt koncepció, ma van. 
de nincs pénz — ez hatarozza 
meg a lehetőségeinket. Mind-
annyiunknak reformnemzedékké 
kell válnunk! A reformok hiá-
nyát elsősorban ellentétes érde-
kek okozza к, ez jó értelemben 
vett politizálásra kell, hogy / 
szoktasson bennünket. A Politi-
kai Bizottsági határozat is mi-
nőségi jegyeket fogalmaz meg. 
Ez nyilván rengeteg érdeket sért. 
A képzés fő problémái; minősé-
gi változás, hogy a szocialista 
szakemberképzésnek ki kell egé-
szülnie értelmiségképzéssel (ez 
részvétéit jelent a közéletben is. 
műveltségi és szakismereti köve-
telményt támaszt). A képzés 
struktúrájának megváltoztatásá-
ra is vannak javaslatok: szeren-
csés volna a három ciklusú kép-
zés bevezetése (megalapozó, 
szakmai, posztgraduális képzés). 
A fakultativitás arányát növel-
ni kellene, A kétszakos képzés 
átalakítására is vannak iavasla-
ok (Marx György: természettu-

domány és másik szak — fizika 
*émia stb — meghirdetése Se-
gíteni kellene a vendégelőadói 
kollégiumokat nem. tanítók be-
vonásával is.) Szemléleti kérdé-
sek: az autokratikus hagyomá-
nyokat toleránsabb szemléletnek 
kellene felváltania (Dl. az egy-
'zemélvi tanszékvezetést rotáció-

val kellene felváltani). A formá-
lis testületi és szavazati demok-
ráciát a/, egyetemen is maga-
tartásbeli demokráciává kell 
változtatni. Az ok ta tó-ha l lga tó 
viszonyt partnerviszonnyá kelle« 
ne alakítani. Ezek nem taktikai, 
hanem letkérdések! A vitaveae-
11 véleménye szerint a kővetke-
ző fő kerdések tisztázását veti 
föl az előadás: mi az egyetem, 
mi a funkciója; mi az értelmi-
ségképzés: hogyan lehetne mi-
nőségivé tenni a/, egyetemi kép-
zést. A vita során egyebek közt 
elhangzott, hogy a hallgatóság-
nak fellépései során nem inger-
lő. de határozott hangnemet kell 
felvennie. 

3, Hallgatói érdekvédelem: a 
vita az ösztöndíj eloszlásának ú j 
módja körül folyt, mivel több 
mint másfél órai vitatkozás után 
kiderült, hogv a konstruktivitás 
teljesen hiányzik a társasagból a 
temat illetően, ingerültté vált a 
aangulat. „Termékeny" szünet 
után a következő közös álláspont 
a.akult kl: a keiétösszeg szétvá-
lasztásában autonómiát kell biz-
tosítani az egves intézmények-
nek (külön szociális és tanulmá-
nyi ösztöndíj fenntartása mel-
lett). A keretösszeg kialakítása 
»i következő módon történjen: a 
.szociális ösztöndíjai a létszám és 
ti táa értelemben veti szociális 
helyzet alapján állapítsák meg. 
a tanulmányi ösztöndíj nagvsá-

csak a létszám ha.ározza 
meR A szociális öoztjiHii'a4. na-
gyobb mértékben kell emelni a 
módosításkor, úgv. hogy a hall-
gatok anyagi nivellálódását se-
gítse CZUPI GYULA 
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